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Znanstvene stvari. 

Občni zbor Matice slovenske 
v Ljubljani 12. dne t. m. 

Ko se je zbralo pravilno število družbenikov (45), 
je Matice prvosednik dr. Jan. B l e i w e i s začel zbor z 
govorom, v katerem pozdravlja nazoče ude, — opravi
čuje sklic občnega zbora še le na današnji dan, ko je 
mogoče bilo družbeni r a č u n zboru predložiti, ki sega 
do k o n c a 1875. leta, in se s tem po sklepu zadnjega 
občnega zbora Matično leto uravna z n a v a d n i m ko
ledarskim letom, — omeni potem , kako je prišel do 
časti predsedstva, katerega se je zmirom branil in res 
tudi ubranil od onega časa, ko je z nepozabljivima 
svojima prijateljema dr. Tomanom in dr. Costo usta
novna pravila delal Matici, zdaj pa, ko je ves odbor — 
skupščina odličnih mož — željo mu izrekel, naj pre
vzame družbe načelstvo, se tej želji ni upirati mogei in 
častno mesto prevzel, oprt na prijazno podporo odbor
nikov; — povdarjaje dalje potrebo složnega delovanja 
pravi , da v delovanji za Matico gre le za z n a n s t v o , 
ne za p o l i t i k o , niti za liberalizem niti za klerikali-
zem; le, ako veija načelo ,,viribus unitis", more znan
stveno društvo p l o d n o delovati; — razjasnil je potem 
sem ter tje glasečo se krivo misel, da bi odbor moral 
biti pisatelj knjig, ki jih Matica izdaja, kazaje na pra
vila Matična, ki nalagajo odboru le dolžnost „ p r i do
b i t i M a t i c i p r i m e r n i h r o k o p i s o v " , ter zagotov-
ljal, da odbor radosten sprejme vsak dober , namenu 
Matičnemu primeren spis in ga honorira po vrednosti 
ter da si odbor ne prilastuje edine inicijative o tem, kaj 
naj Matica izdava, marveč pričakuje od obilega števila 
izvrstnih slovenskih pisateljev ugodnih nasvetov in ro
kopisov; — na posled poživlja rodoljube na marljivo 
delovanje, češ, da le d e l o dela pravega domoljuba. — 

Po predsednikovem govoru poroča MatiČin tajnik 
prof. T u s e k o d e l o v a n j i o d b o r o v e m od posled
njega občnega zbora meseca maja do 1. dne t. m. —• 
Ker je naš list priobčil zapisnike vseh o d b o r n i h s e j 
in je občinstvo po takem izvedelo njegovo delovanje, 
poročilo to danes tem več opustiti moremo, ker ga 
družbeniki Matični bodo čitali v prihodnjem letopisu. Iz 
poročila naj povemo samo t o , da u d o v šteje Matica 



zdaj 3011 , in da od zadnjega zbora maja meseca jih je 
prirastlo 91. 

Zdaj je Matice blagajnik gosp. Ivan Vi I h a r pri
občil sklep r a č u n a od 14. septembra leta 1874 do 31. 
decembra 1375, po katerem skupni znesek d o h o d k o v 
v gotovini znala 11.398 gold. 7 kr . , v obligacijah pa 
38.460 gold., — skupni znesek s t r o š k o v pa 10.636 
gold. 91 kr. Vrednost v s e g a Matičnega premoženja s 
hišo in inventorom je cenjena na 55.621 gld. 16 kr. — 
V p r o r a č u n u za leto 1876 so d o h o d k i našteti na 
5229 gold. 85 kr., s t r o š k i pa na 1230 gold., po takem 
ostaja za izdavanje knjig letošnjega leta 3999 gold. 
85 kr. Temu znesku pa je dodana opomba, ,,da se ta 
znesek ne sme porabiti ter se povrniti glavnici, ker se 
je dozdaj za knjige preveč izdalo, to j e , cd glavnice 
vzelo 9997 gold. 33 kr." 

Predsednik prosi blagajnika, naj blagovoli razjas
ni t i , kar njemu in gotovo tudi drugim družbenikom v 
računu in proračunu ni jasno , vzlasti z ozirom na do
dane opombe. 

Na to poprime gosp. V i l h a r besedo in razloži 
stvar t ako le : Kakor skiep računa kaže, so med s t r o 
š k i za spise in tisek lanskega teta tudi zapopadeni 
stroški p r e d l a n s k e g a leta, in tako je prišlo, da na 
mesti 5221 gold. 65 kr. po proračunu se je potrosilo 
10.636 gold. 91 kr. Prejšnja leta se je račun s koncem 

j u n i j a sklepal, al večina stroškov se je še le v j e 8 e n i po-
plačevala; kolikor manj tedaj je bilo s t r o š k o v , toliko 
več d o l g d . — Ravno tako bi se bili zdaj stroški na 
videz lahko manjši v račun postavili; al čemu to? Ma
tica je premožna in ni jej treba plačil odlašati. Zdaj 
pa Matica n i m a n o b e n e g a d o l g a . Vrh tega pa ima 
Matica še mnogo denarja tirjati za ostala letna plačila, 
pa tudi kuponi (okoli 450 gold.), ki so zadnjega pol
letja prirastli , niso v ta račun vzeti. ~ „Opoinba" v 
sklepu računa je bila sestavljena na podlagi prejšnjega 
leta in res je čudno to, da bi se zdaj imelo 9997 gold. 
33 kr. glavnici povrniti. Istina je, da zemljevidi in druge 
knjige s podobami veliko denarja stanejo, al ta znesek 
ni po vse verjeten, zato je treba, da se kalkul bolj na
tančno pregleda. *) Izdavanja knjig zatega voljo ni ni
kakor treba ustavljati, ker denar, dozdaj preveč izdan, 
se lahko glavnici po malem povraea. Škode pa pri vsem 
tem ni nikakoršne, kajti po viših stroških so udje Ma
tični v e č tiskovin prejeli, in tudi to je glavnica z do
brimi duševnimi obresti. 

Na vprašanje predsednikovo: ali ne želi kdo be
sede o pojasnilu blagajnikovem, se oglasi dr. Z u p a n e c 
in stavi sledeči predlog: p r e g l e d n i k i r a č u n a naj 
v posebnem načrtu nasvetovajo odboru Matičnemu, na 
k a k n a č i n bi se povrnilo glavnici to, kar se je prej
šnja leta preveč potrosilo. 

Ta predlog podpira dr. P o k lu k a r in dostavlja: 
glede na to , da zboru ni mogoče, preiskavati , ali je v 
proračunu navedena svota preveč potrošenega kapitala 
prava ali ne , — ker ni videti, da bi bila vrednost in
ventarja po njegovem sedanjem stanu zaračunjena, in, 
ker tudi druge številke proračuna — po naravi njegovi 

*) Matični pregled na strani 69. „Letopisa" za 1874. 
leto je, kakor je blagajnik pozneje predsedniku poročal, krivo 
sestavljen. V s t r o š k i h za leto 1872, 1873 in 1874 se na
haja tudi 808 gold. —* 2216 gold. 54 kr. za kupljene ob
ligacije in 811 gold. 4 kr. za popravo hiše , ki se imajo pa 
glavnici prišteti. Znesek 4502 gold. 12 kr. se ima za 3835 
gold. 58 kr. znižati in za 1. 1874 bi se imelo samo 666 gld. 
54 kr. glavnici povrniti. — Namesto 9997 gl. 33 kr. po „opombi'' 
bi se imelo tedaj koncem leta 1875 samo 5218 gold. 20 kr. 
povrniti, ako bolj natančna preiskava še tega zneska za več 
ne zniža. 

le p r i b l i ž n e g a p r e v d a r k a — niso zadosti zanes
ljive, zato naj si. občni zbor sklene: Opazka v prora
čunu za leto 1876, po kateri bi se ostanek dohodkov 
ne smel porabiti za izdavanje knjig, odpade, ob enem 
pa se odboru naroča, ta proračun po vseh svotah do
hodkov in stroškov natanko preiskati in napake, ako bi 
se našle, popraviti. 

Po kratkem razgovoru sta bila predloga dr. Z u-
p a n c a in dr. P o k l u k a r j a sprejeta, in gosp. Franjo 
R a v n i k a r , deželni blagajnik, gosp. Ž a g a r , deželne 
biagajnice kontrolor in pa gosp. Franjo K a d i l n i k , 
banke „Slovenije" blagajnik, za preglednike računa 
enoglasno izvoljeni. 

V poslednji točki dnevnega reda je nasvetoval g. 
K e g a l i : naj bi se v Matičnem letopisu izpustili za
p i s n i k i o d b o r o v i h s e j in namesti njih dodal ko
l e d a r . — Po kratkem razgovoru, v katerem se je po
vedalo, da se odborovo delovanje m o r a praviloma pri
občiti v letnem poročilu, — da je Matica že izdajala 
koledar, pa ga opustila itd., je odbor gosp. Regalijev 
predlog brez odločnega sklepa na znanje vzel. 

V o l i t v e novih 9 odbornikov se je deloma osebno 
(63) deloma po poslanih glasovnicah, v vsem skupaj 
vdeležilo 321 udov ter so bili izvoljeni gospodje: Cjgale, 
Einspieler, Pleteršnik, Grabrijan, Praprofcnik, Šolar, 
Marn in Žakelj , skor e n o g l a s n o , dr. Šuc pa z 121 
glasovi. 
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